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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Kiemelt figyelem helyett magára marad a zöldség-
gyümölcs ágazat?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Fogadja el tőlem, hogy a hazai agrárium, a benne dolgozók, családjaik és a magyar élelmiszert
fogyasztani  vágyók  érdekében  szólalok  meg.  Kérem,  kerülje  el  a  politikai  vagdalkozással
teletűzdelt választ, sokkal nagyobb a baj annál, hogy ennyivel letudja az egészet.

A zöldség-gyümölcs ágazat egyik nagyon aktuális és fenyegető kérdése, hogy működhet-e tovább a
zöldborsó és a csemegekukorica ágazat? Csemegekukoricát az utóbbi években jellemzően 30-35
ezer hektáron termeltünk, átlagosan 500-550 ezer tonna mennyiségben, míg zöldborsót – csökkenő
tendencia mellett – 18-21 ezer hektáron 80-120 ezer tonna közötti mennyiségben állítottunk elő.
Tehát  a  jelenlegi  zöldségtermő területünk  60%-án,  e  két  terméket  termesztjük,  melyeket  döntő
részben a hűtő- és konzervipar vesz fel.

„Különösen a zöldborsó esetében érzékelhetők olyan negatív jelenségek, melyek miatt az ágazat
működőképessége  is  veszélybe  került  -  írja  a FruitVeB  Magyar  Zöldség-Gyümölcs  Szakmaközi
Szervezet és Terméktanács. A termelés jövedelmezősége ugyanis az utóbbi években – elsősorban
klimatikus  okokból  –  jelentősen  romlott,  jóllehet  stratégiai  jelentőségű  szakágazatról,  illetve
termékről  van szó:  a  zöldség-gyümölcs  feldolgozóipar  kibocsátásnak mintegy 2/3-át  a  hűtő-  és
konzervipar szakágazata adja, e szakágazat kibocsátásának, illetve alapanyag-felvásárlásának 70-
80%-át pedig a csemegekukorica és zöldborsó teszi ki. Amennyiben a zöldborsó ágazat megszűnik
vagy jelentősen visszaesik, az a jelenlegi kb. 18 ezer hektár zöldborsó eltűnése mellett magával ránt
10-15 ezer hektár ráépülő másodvetésű csemegekukoricát is. Mindez reális lenne a hazai hűtő- és
konzerviparra  nézve,  mert  mintegy  1,5  hónappal  rövidülne  a  feldolgozási  szezon  és  kiesne  az
alapanyag-háttér 30-40%-a. Ebből eredően a fajlagos fix költségek jelentős emelkedése révén a



 
hazai  hűtő-  és  konzervipar  elvesztené  versenyképességét  az  európai  piacon.”  (forrás:
www.agrarszektor.hu)

A fenti  idézet  jól  foglalja  össze az ágazat helyeztét  és az azonnali  beavatkozás  szükségességét.
Pedig  sok  feldolgozó  nem  tud  elegendő  zöldborsót  szerződni, ami  a  zöldborsó-alapanyaghiány
mellett egyúttal az ezt követő másodvetésű csemegekukorica vetésterületének csökkenését is előre
vetíti.  Ráadásul az időjárási is kedvezőtlenül alakult szinte az egész év folyamán. A kifejezetten
hideg  tavaszi  időjárás  mintegy  10  napos  késedelmet  eredményezett  a  betakarítás,  és  ezzel  a
feldolgozóipari szezon megkezdésében. Ezzel a zöldborsó feldolgozóipari szezonja a szokásos 30-
35 napról 20-22 napra rövidült. A június-júliusi extrém hőség és aszály pedig a csemegekukorica
terméshozamait  rontotta.  Mindez  a  termelők  veszteségei  mellett  végig  gyűrűzik  a  teljes
termékpályán: a feldolgozók a késztermék-előállításban is hasonló mértékű kiesést könyvelhetnek
el.

              Ez a folyamat nem tartható. Miért nézik végig, ahogy minden évben végleg eltűnik néhány
újabb hazai termesztésű zöldség és gyümölcs? Már az is nagy gond, hogy ezzel a hazai, ismert
hátterű termék helyett, esetleg silányabb, bizonytalan előállítású élelmiszert kell, hogy egyenek a
magyarok. De a baj ennél is sokkal nagyobb, hiszen minden olyan zöldség és gyümölcs, aminek a
termelését feladják a gazdák – mivel nem éri meg nekik – azzal eltűnik annak a termesztéséhez
kötődő hagyomány. Megszűnik a termesztéséhez szükséges gépigény. Nem kerül az adott termék
feldolgozásra, csomagolásra és így tovább. Ezzel pedig családok sokasága kényszerül feladni eddigi
megélhetéstét.  Mit  fognak tenni  a  hazai zöldség és gyümölcs ágazatért? Mikor várható érdemi,
átfogó és fenntartható lépéssorozat? Mikor védik meg végre a magyar termelőket?
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